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DŮLEŽITÉ UPOZORNĚNÍ SPOZ
Žádáme rodiče novorozených dětí (3/2015)

s trvalým pobytem v našich obcích,
kteří mají zájem o zařazení svého dítěte

k ,,vítání občánků“, aby co nejdříve po narození, 
nahlásili jméno, datum narození a adresu dítěte,

Gabriele Procházkové – zapisovatelce SPOZ,
mobil: 606 850 758 , e-mail: gabi30@email.cz,

neboť dle zákona o ochraně osobních údajů toto 
naše organizace již nesmí sama zjišťovat.

Pokud toto neučiníte, bude to považováno
za Váš nesouhlas s tímto aktem.

Děkujeme za pochopení.

 Vážení spoluobčané,

 chtěla bych Vás podrobněji seznámit s ně-
kterými tématy, kterými se v zastupitelstvu 
zabýváme.

PENÍZE AŽ NA PRVNÍM MÍSTĚ
 Obec pečuje o všestranný rozvoj svého 
území a o potřeby svých občanů, o zachování 
a rozvoj svého majetku. Hospodaření obce 
se sice řídí stejnými účetními principy jako 
podnikatelské subjekty, ale rozhodování o vý-
dajích je rozhodování o rozvoji obce a uspo-
kojování potřeb jejích obyvatel. Od malých 
dětí po seniory. 
 V obci působí nejrůznější zájmové spolky 
od fotbalistů přes myslivce, rybáře a hasiče 
až po Kulturní sdružení. Všechny spolky jsou 
součástí našeho společného života, připravují 
akce nejen pro děti. Proto spolkovou činnost 
vnímáme jako základ dobrého soužití v obci 
a obec ji chce významně podporovat. Také 
vznik a podpora školství v naší obci je důleži-
tou součástí společného života.    
 Hospodaření naší obce se postupně 
zlepšuje. Postupně se zlepšují nákupy obce, 
přemýšlíme a kontrolujeme výdaje.
 Práce pro obec je pro nás práce na růz-
ných rozvojových projektech. Připravujeme 
výstavbu chodníků v Tlustovousech. Na  ten-
to projekt navazujeme cyklostezkou mezi 
Tuklaty a Tlustovousy. Nutná je rekonstrukce 
a rozšíření základní školy, morální závazek 
máme k budově fary, která je kulturní památ-
kou. Jedinou možností, jak realizovat některé 
rozvojové projekty, je žádat o dotace. Příprava 
dotačních žádostí a vyhledávání dotačních 
příležitostí je sice náročná, ale je pro rozvoj 
obce nutná. Na druhou stranu jsou akce, které 
lze uskutečnit společnou prací a  nespoléhat 
se pouze na dotace.

Cyklostezka Tuklaty – Tlustovousy

ÚSCHOVA KOL
	 V	 létě	 byly	 v	 nádražní	 čekárně	 Tuklaty	 na-
montovány	stojany	na	kola.	Vaše	kolo	 	 tak	může	
být	chráněno	před	deštěm	a	nebude	vystaveno	na	
očích	všem	ostatním.	V	případě,	že	si	budete	chtít		
takto	uschovat	své	kolo,	vyzvedněte	si	prosím	klíč	
na	OÚ	Tuklaty	proti	podpisu	a	poplatku	Kč	50,-.
	 Zároveň	 upozorňujeme,	 že	 čekárna,	 v	 níž	 je	
stojan	 na	 kola	 umístěn,	 není	 hlídaná.	 Zájemci	 o	
tuto	 službu	 berou	 na	 vědomí,	 že	 Obec	 Tuklaty	
neručí	 za	 škody	vzniklé	na	uschovaných	věcech.	
Použijte	prosím	ještě	svůj	vlastní	zámek	k	uzam-
čení	kola	ke	stojanu.
	 Doufáme,	 že	 pro	Vás	 toto	 opatření	 bude	 pří-
nosem	a	ulehčí	Vám	rozhodnutí	o	použití	kola	na	
cestu	na	nádraží.
	 Případné	další	informace	získáte	na	OÚ.

Monika Petrisková, místostarostka obce

KOTLÍKOVÁ DOTACE
Využijte možnosti dotace

pro výměnu Vašeho kotle na tuhá paliva!
Pomůžeme	Vám	s	vyplněním	žádosti
a	poskytneme	doplňující	informace.	

Informace	poskytne	Obecní	úřad	nebo	
na	stránkách	www.tuklaty.cz,	případně	
pište	na	monika.petriskova@tuklaty.cz.	
Abychom v obci měli čistší vzduch!

Monika Petrisková, místostarostka

 Sami víte, jak je nebezpečné projít silnicí 
z Tuklat do Tlustovous. Cyklostezky se budují 
jako o závod, tak jsme se rozhodli s tím také 
něco udělat. Vzorem nám je cyklostezka spo-
jující Horoušany – Horoušánky. Cyklostezka 
povede  od školky v Tuklatech po louce pod 
silnicí k rybníku v Tlustovousech. Tento návrh 
jsme projednali se zástupcem  dopravního 
inspektorátu Kolín, se kterým bylo nutné vy-
řešit hlavně umístění a bezpečnost přechodu 
k tlustovouskému rybníku. Tento projekt 
je možný hlavně díky ochotě a spolupráci 
vlastníků pozemků, přes které má cyklostez-
ka vést.  Začátkem října bychom měli mít 
k dispozici první návrhy cyklostezky. Rádi Vás 
s nimi seznámíme. Kvalitní cyklostezku bude 
možné vybudovat pouze pomocí dotačních 
programů.

Svazková škola v Úvalech
 Otázku, kde se budou vzdělávat naše děti 
poté, co vyrostou z lavic naší malotřídky, řeší 
zastupitelstvo již od ledna. Naše základní ško-
la Tuklaty je jen pro děti v I. stupni, na II. stu-
peň musíme pro děti zajistit místa ve školách 
v  okolních obcích. Obec je povinna zajistit 
podmínky pro plnění povinné školní docház-
ky dětí s místem trvalého pobytu na jejím úze-
mí (tedy ne všem dětem žijícím v obci, máme 

tu dost takových, kteří nejsou trvale hlášeny a 
ty nemusíme přijmout).
 Naší obci se nabízejí dvě možnosti řešení: 
účast na svazkové školy v Úvalech. S panem 
starostou Jenšovským jsme byli na několika 
jednáních v Úvalech. V  začátcích jednání 
to vypadalo,  že se bude stavět velká škola 
pro cca 1300 dětí.  Svazkovou školu bude 
zajišťovat Dobrovolný svazek obcí Povýmolí. 
Rizika vyplývající pro obec z účasti na tomto 
svazku nakonec zastupitelstvo vyhodnotilo 
jako vyšší než možné přínosy a proto jsme 
hledali jiné řešení pro umístění dětí na II. stu-
peň (naše připomínky jsou k součástí zápisu 
z  9.  jednání zastupitelstva obce). Proběhla 
jednání na Městském úřadě v Českém Brodě. 
Český Brod nám vyšel vstříc a smlouva o umís-
tění dětí ze ZŠ Tuklaty na II. stupeň  je před 
podpisem. Určení spádové školy v Českém 
Brodu znamená, že děti budou automaticky 
přecházet v dalším vzdělání na II. stupeň na 
základní školu v Českém Brodu, pokud si  ro-
diče nevyberou jinou školu, kam dítě bude 
přijato. 
 Pište nám prosím své náměty, podněty, jde 
nám všem o stejnou věc, aby se nám v našich 
obcích pěkně a spokojeně  žilo.

Monika Petrisková, místostarostka obce
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Zasedání ze dne 27.4.2015
Obecní	zastupitelstvo	
-	 na	 návrh	 školského	 výboru	 schválilo	 analýzu	
procesu	kvality	a	nákladů	jídelny	v	MŠ	a	ZŠ	Tukla-
ty	
-	 neschválilo	 návrh	 na	 vstup	 obce	 Tuklaty	
do	dobrovolného	svazku	obcí	Povýmolí
-	 schválilo	navýšení	kapacity	MŠ	Tuklaty
-	 povolilo	 úpravu	 zeleně	 před	 domy	 č.	 p.	 2	 a	
č.	p.	37	a	v	blízkosti	MŠ	Tuklaty
-	 schválilo	doplnění	výboru	pro	rozvoj	obecního	
majetku	o	Jiřího	Kýra	a	Ing.	Jana	Jarolímka

Zasedání ze dne 25.5.2015
Obecní	zastupitelstvo	
-	 vybralo	 kronikářky	 obce	 –	 Martinu	 Šumovou	
a	Adélu	Chroustovou
-	 schválilo	závěrku	obce	Tuklaty	za	rok	2014,	zá-
věrku	MŠ	Tuklaty	za	rok	2014	a	závěrku	ZŠ	Tukla-
ty	za	rok	2014
-	 schválilo	 pí	 Vitošové	 a	 pí	 Šichové	 příspěvek	
na	topení	ve	výši	3.500,--	Kč
-	 neschválilo	 nákup	 výrobků	 od	 firmy	 BONA	
HELPO	s.r.o.	v	hodnotě	1.000,--	Kč	pro	podporu	
aktivit	handicapovaných	dětí
-	 neschválilo	 prezentaci	 obce	 v	 Encyklopedii	
obcí
-	 schválilo	 u	 MŠ	 Tuklaty	 rozdělení	 částky	
77.566,37	 Kč	 do	 fondu	 rezervního	 67.566,37	
a	10.000,--	Kč	do	fondu	odměn
-	 schválilo	 účast	 obce	 Tuklaty	 v	 aukci	 odběru	
elektrické	energie,	účast	zajistí	firma	E-center
-	 odvolalo	 finanční	 výbor	 a	 zvolilo	 nový,	 nové	
složení:	 předseda	 –	 Drahomír	 Ducháč,	 členové	 –	
Ing.	Procházková	a	Ing.	Polášek
-	 schválilo	nový	jednací	řád	obce	Tuklaty

Zasedání ze dne 2.6.2015
Obecní	zastupitelstvo	
-	 vybralo	 společnost	 OPTIMA	 na	 vypracování	
projektové	 dokumentace	 pro	 akci	 „Rekonstrukce	
ul.	Spojovací	v	obci	Tuklaty“

Zasedání ze dne 29.6.2015
Obecní	zastupitelstvo	
-	 vypsalo	 výběrové	 řízení	 na	 projekt	 na	 dopra-
cování	dokumentace	provádění	stavby	a	pro	výběr	
zhotovitele	pro	rozšíření	ZŠ	Tuklaty
-	 schválilo	rozpočtové	opatření	č.	1/2015
-	 schválilo	 pravidla	 pro	 poskytování	 příspěvků	
na	tuhá	paliva
-	 neschválilo	žádost	o	změnu	ÚPD	majitelů	po-
zemků	zahrádek	v	Tuklatech	–	lokalita	není	určená	
k	zástavbě
-	 souhlasilo	 se	 zřízením	 zpevněné	 příjezdové	
plochy	u	nemovitosti	Ke	Skalce	15,	Tlustovousy
-	 pověřilo	 starostu	 jednáním	 o	 finanční	 spoluú-
časti	Ing.	Jana	Vojty,	majitele	pozemku	KN	p.č.	551	
a	 dále	 pak	 s	 ostatními	 majiteli	 pozemků	 na	 trase	
vedení	nn	o	finanční	spoluúčasti	
-	 schválilo	 uzavření	 veřejnoprávní	 smlouvy	
o	spolupráci	při	zabezpečení	plnění	povinné	školní	
docházky	s	Českým	Brodem
-	 schválilo	podání	žádosti	o	dotaci	na	projekt	vý-
stavby	 sociálních	 zařízení	 ve	 společenském	domě	
fara	 Tuklaty	 z	 Programu	 2015	 pro	 poskytování	
dotací	 z	 rozpočtu	 Středočeského	 kraje	 ze	 Středo-
českého	 fondu	 hejtmana	 a	 zmírnění	 následků	
živelních	 katastrof	 a	 závazek	 spolufinancování	
tohoto	projektu	v	minimální	výši	5%	z	celkových	
uznatelných	nákladů	tohoto	projektu
-	 schválilo	návrh	smlouvy	na	dodávky	elektrické	
energie	od	společnosti	EON	Energie	a.s.

Zasedání ze dne 7.9.2015
Obecní	zastupitelstvo	
-	 vypsalo	soutěž	na	výběr	administrátora	dotace	
pro	 akci	 „Rekonstrukce	 a	 rozšíření	 ZŠ	 Tuklaty“	
Administrátor	v	zastoupení	obce	Tuklaty	zpracuje	
a	 podá	 žádost	 o	 dotaci	 na	 realizaci	 výše	 uvedené	
akce	a	následně	zajistí	veškerou	administraci	dota-
ce	pro	její	získání
-	 projednalo	 petici	 proti	 plošnému	 vykácení	 ze-
leně	mezi	ulicemi	Na	Valech	a	Akátové	a	petici	za	
souhlas	s	revitalizací	stráně	mezi	ulicemi	Na	Valech	
a	Akátovou	(farská	stráň)	v	Tuklatech	podle	přilo-
ženého	 návrhu	 na	 obnovu	 původní	 zeleně	 a	 roz-

hodlo	 pokračovat	 v	 revitalizaci	 farské	 stráně	 dle	
projektu	pí	Burešové,	s	tím,	že	bude	prověřeno,	zda	
a	případně	 jaké	další	posudky	 je	 třeba	vypracovat	
a	 pověřuje	 místostarostku	 Petriskovou	 přípravou	
realizace	revitalizace	farské	stráně,	včetně	jednání	
se	 státními	 úřady,	 přípravě	 žádosti	 o	 dotace,	 pří-
pravou	 výběrových	 řízení	 na	 zpracovatele	 žádosti	
o	dotace	a	dodavatele	a	dalšími	subjekty.	Za	tímto	
účelem	předá	pan	 starosta	podklady	k	 revitalizaci	
farské	stráně	a	v	případě	potřeby	vystaví	plnou	moc	
k	zastupování	obce	při	jednání	se	správními	orgány	
a	dalšími	subjekty
-	 souhlasí	s	přípravou	žádosti	o	dotaci	na	druhou	
fázi	 revitalizace	 farské	 stráně	 v	 rámci	 15	 výzvy	
OPŽP
-	 projednalo	 stížnost	 ve	 věci	 odstranění	 ptačích	
budek	 z	 farské	 stráně	 a	 souhlasí	 s	 odpovědí,	 kte-
rou	 stěžovatelce	 Lence	 Svobodové	 zaslala	 dne	
19.6.2015	zastupitelka	JUDr.	Ing.	Ammerlaan	a	za-
stupitelstvo	 upozorňuje,	 aby	 se	 občané	 při	 prosa-
zování	názorů	chovali	slušně	a	v	rámci	zákonných	
prostředků
-	 odvolalo	člena	kontrolního	výboru	Bc.	Poláčka	
a	jako	nového	člena	zvolilo	Ing.	Krátkého
-	 vzalo	na	vědomí	zprávu	Jedličkova	ústavu	pro	
možnost	 odkupu	 pozemku	 p.č.	 206	 a	 36	 v	 k.ú.	
Tuklaty	včetně	budovy	hasičské	klubovny	a	na	zá-
kladě	informace	Daniela	Nováka,	pověřuje	starostu	
obce	 oslovením	 soudního	 znalce	 pro	 vypracování	
znaleckého	 posudku	 k	 uvedeným	 nemovitostem	
a	stodoly	na	farské	zahradě
-	 pověřilo	 starostu	 zadáním	 vypracování	 ceno-
vého	odhadu	pozemku	p.č.	 283/10	v	k.ú.	Tuklaty	
v	ulici	Růžová,	který	bude	použit	jako	podklad	pro	
další	jednání	při	jeho	odkupu
-	 schválilo	návrh	paní	ředitelky	MŠ	v	Tuklatech	
Heleny	 Gablerové	 na	 organizaci	 školního	 roku	
2015/16,	tak	jak	jej	předložila
-	 pověřilo	 starostu	 přípravou	 výběrového	 řízení	
na	rekonstrukci	sociální	zařízení	v	objektu	fary
-	 pověřilo	starostu	obce	jednáním	s	vítěznou	spo-
lečností	a	objednáním	sanačních	prací	na	záchranu	
dřevěných	konstrukcí	v	1.	np	objektu	fary.

Zbyněk Růžička

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA

	 Vážení	spoluobčané,
	 v červnu 2015 proběhlo	 ,,Vítání	 občánků“.	
Velmi	 nás	 potěšila	 100	 %	 účast	 pozvaných	
a	 zvláště	 pak	 jejich	 doprovod	 včetě	 prarodičů	
a	příbuzných.	Děti	byly	zapsány	do	kroniky	Tuklat	
a	Tlustovous.
	 Zvláště	 bychom	 pak	 chtěli	 poděkovat	 paní	
ředitelce		Mgr.	Lídě	Plesné	za	krásné	vystoupení	
dětí	ze	ZŠ	v	Tuklatech.
	 V srpnu 2015 byli	zástupci	SPOZ	gratulovat	
ke	,,Zlaté	svatbě“	manželům	Pospíšilovým.
	 Dne 1.9.2015	 se	 zástupci	 SPOZ	 zúčastnili	
zahájení	 nového	 školního	 roku	 v	 naší	 základní		
škole.	 Děti,	 které	 nastoupily	 do	 1.třídy,	 dostaly	
na	upomínku	prvního	dne	v	tuklatské	škole	knihu	
pohádek	s	věnováním	od	OÚ	a	SPOZ.	Do	1.třídy	
nastoupilo	celkem	14	dětí.	Uvítání	paní	ředitelkou	
a	učitelkami	bylo	příjemné	a	milé.
	 V pátek dne 25.9.2015	 se	 od	 16,30	 hodin	
konalo	,,setkání	s	důchodci“.	Na	tuto	akci	byli	po-
zváni	všichni	důchodci	z	obou	našich	obcí.	Účast	
byla	 hojná.	 K	 tanci	 a	 poslechu	 jim	 zahrál	 JVR	
BAND.	Pro	zúčastněné	bylo	připraveno	pohoštění	
včetně	nápojů.	Zpestřením	této	akce		bylo	vystou-

pení	 dětí	 z	 naší	 ZŠ	 pod	 vedením	 paní	 ředitelky	
Mgr.	Lídy	Plesné.	Děti	rozdaly	všem	zúčastněným	
starším	 dámám	 květinu.	 Nabyly	 jsme	 dojmu,	 že	
toto	setkání	proběhlo	v	srdečném	duchu	a	všichni	
byli	spokojeni.	
 Připravujeme:	Rozsvícení	vánočního	stromu	
v	Tuklatech	dne	6.12.2015.			
	 Těšíme	se	na	Vás.

Vendulka Jenšovská, jednatelka SPOZ

NAROZENÍ
Anežka	Renská
Emílie	Borovská

Sofie	Hőnigsfeldová
Tereza	Šmejkalová																																																																				

JUBILEA 
Anna	Bucmanová,	90	let

Iva	Vojtěchová,	70	let
Věnceslava	Procházková,	85	let

Jindřich	Průžek,	70	let
Eva	Bartošová,	70	let

Přejeme hodně zdraví, štěstí a osob-
ní pohody do dalších let.

ÚMRTÍ
Jiří	Slavík

dlouholetý	člen	a	předseda	TJ	Tlustovousy

Čest jeho památce.

UPOZORNĚNÍ:	Občané,	kteří	si	nepřejí	být	uváděni	v	našem	zpra-
vodaji	(jubilea,	narození,	úmrtí),	ať	tuto	skutečnost	oznámí	na	místním	
OÚ	tel.	281981774,	p.	Růžička.	Pokud	nám	nebude	oznámen	nesou-
hlas,	budou	tato	výročí	ve	zpravodaji	uváděna.
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SEDM LET
tuklatské školy

Škole je už 7 let
	 Základní	škola	v	Tuklatech	funguje	po	obnovení	
činnosti	už	7	let.	Prvního	září	2009	začínala	s	8	prv-
ňáčky,	 nyní	 má	 65	 žáků	 v	 pěti	 ročnících.	 Kapacita	
školy	se	letos	rozšířila	z	60	na	80	žáků,	kapacita	škol-
ní	družiny	z	30	na	45.	
	 Škola	 se	 má	 čile	 k	 světu.	 Je	 dobře,	 že	 si	 mnozí	
občané	 pamatují	 na	 svá	 školní	 léta,	 která	 kdysi	 strá-
vili	v	tuklatské	malotřídce.	Že	je	to	vlastně	normální,	
když	se	učí	žáci	více	ročníků	v	jedné	třídě	a	že	je	to	
ve	vzdělávání	nikterak	nepoškodilo.	I	první	páťáci,	kte-
ří	v	,,novodobé	historii“	ze	školy	přestoupili	na	druhý	
stupeň	do	Českého	Brodu,	si	vedou	dobře	a	,,umí“.

Jak se dělá škola
	 Jak	se	to	ale	stane,	že	z	jedné	holé	místnosti	bez	
vybavení,	pomůcek,	jakýchkoliv	dokumentů,	vznikne	
moderně	vybavená	škola,	která	sleduje	trendy	výuky,	
o	kterou	je	zájem	a	kde	se	dětem	líbí?	Asi	tušíte,	že	
k	tomu	je	potřeba	spousty	nadšení	a	úsilí.	Důležitá	je	
i	vůle	obce	mít	svoji	školu	a	důvěra	rodičů,	že	škola	
bude	fungovat	a	že	bude	dobrá.	A	určitě	i	šťastná	ruka	
při	výběru	zaměstnanců.
	 Základem	byly	zkušenosti	a	představa,	jak	by	ško-
la	měla	vypadat.	Ani	ne	tak	po	estetické	stránce,	jako	
spíš	po	té	pedagogické	a	lidské.	Že	v	ní	má	především	
jít	o	to,	že	pokud	se	žáci	mají	něco	naučit,	musí	v	ní	
panovat	pohoda,	radost,	poctivost,	pracovitost	a	spo-
lupráce.	
	 Ředitelka	 Ludmila	 Plesná	 na	 základě	 svých	
bohatých	zkušeností	ve	školství	postupně	zjišťovala,	
že	učitelé	nemusí	učit	stále	jen	tak,	jak	jsme	to	zažili	
ve	svém	dětství.	Že	škola	může	být	mnohem	pestřejší,	
zajímavější,	k	dětem	 i	 rodičům	vstřícnější,	 že	může	
bavit	děti	i	učitele.	Že	učení	je	blokováno	strachem,	
nudou,	postrádáním	smyslu,	ale	i	špatnými	vztahy.

Vzdělávací program
	 Před	 otevřením	 školy	 nejdříve	 napsala	 školní	
vzdělávací	program,	který	nazvala	,,Naše	škola“.		Již	
několik	 let	 si	 školy	 vytvářejí	 své	 vlastní	 vzdělávací	
programy	na	základě	Rámcového	vzdělávacího	pro-
gramu,	který	určuje	,,mantinely“.		Využila	možnosti	
a	 napsala	 pro	 školu	 osnovy	 předmětu	 Osobností	
výchova.	 Je	 v	 něm	 čas	 jednu	 hodinu	 týdně	 se	 vě-
novat	 rozvíjení	 spolupráce,	 klima	 třídy,	 zdravého	
sebevědomí,	prevenci	šikany	a	jiných	patologických	
jevů,	připravovat	děti	na	řešení	nebezpečných	situací.	

V	učebním	plánu	posílila	dotaci	hodin	angličtiny,	žáci	
se	ji	v	Tuklatech	učí	už	od	1.	ročníku.

Bez lidí to nejde
	 Důležitou	 a	 nezastupitelnou	 roli	 v	 každé	 dobré	
škole	 mají	 kvalitní	 učitelé	 a	 další	 zaměstnanci.	 Jen	
ti,	kteří	na	sobě	neustále	pracují,	stále	se	vzdělávají,	
jsou	důslední	a	přiměřeně	nároční	k	sobě	i	dětem,	ale	
zároveň	mají	laskavé	a	otevřené	srdce,	kteří	zvládají	
partnerský	přístup	k	žákům	a	rodičům,	mohou	v	této	
škole	obstát.	
	 Dalším	z	pilířů,	na	kterém	škola	stojí,	je	spoluprá-
ce	 s	 rodiči.	Veliké	 díky	 patří	 všem,	 kteří	 škole	 fandí	
a	pomáhají.	Ať	je	to	pomoc	při	úpravě	zahrady,	natírání	
lavic,	odvoz	sběru,	dary	finanční	i	věcné,	pomoc	s	pro-
gramem	při	dětském	dnu,	přípravy	na	zahradní	 slav-

nosti,	apod.,	prostě	pomoc	s	čímkoliv.		Ale	i	podpora	
úsměvem	a	oceněním,	šířením	dobrého	jména	školy.	
	 V	loňském	roce	přispěli	rodiče	a	sponzoři	na	poří-
zení	interaktivní	tabule	celkovou	částkou	98.000	Kč.

Výchova k občanství, vlastenectví
a ochraně životního prostředí.

	 Žáci	často	vystupují	v	obci	při	různých	příležitostech	
a	dělají	to	rády.	Žijí	život	této	obce,	prožívají	její	události	
a	slavnosti.	Je	to	praktická	výchova	k	vlastenectví,	které	
začíná	už	v	dětství	v	nejbližším	okolí	domova.	
	 Sběr	papíru,	třídění	odpadů,	sběr	použitého	oleje,	
sběr	víček	na	dobročinné	účely,	účast	na	sbírce	Den	
proti	 rakovině,	 zapojení	 do	 projektu	 Čtení	 pomáhá,	
to	vše	jsou	aktivity,	které	sice	stojí	hodně	práce,	ale	
vychovávají	děti	příkladem	k	občanství,	k	altruismu,	
k	ochraně	životního	prostředí.

Bez peněz to nejde
	 Škola	 je	 financovaná	 státem	 (platy	 zaměstnanců	
a	z	malé	části	učebnice	a	pomůcky)	a	zřizovatelem	-	
obcí	Tuklaty	(provozní	náklady).	Protože	prostředků	na	
rozvoj	školy	nikdy	není	dost,	je	potřeba	hledat	zdroje	
i	jinde.	Psát	projekty,	žádat,	zkoušet	to.	Škola	tak	díky	
projektům	 získala	 prostředky	 na	 moderní	 vybavení,	
hlavně	informační	a	komunikační	technologie,	učební	
pomůcky,	 vybavení	 zahrady,	 dále	 finance	 na	 práci	
pomáhajících	profesí,	byť	jen	na	dobu	omezenou	dél-
kou	 projektu	 (asistenti	 pedagoga,	 speciální	 pedagog,	
metodici,	lektoři,	psycholog).	Ve	spolupráci	s	bývalou	
zastupitelkou	 Martinou	 Procházkovou	 se	 také	 podí-
lela	na	přípravě	projektu	na	výstavbu	školního	hřiště	
s	umělým	povrchem.	Bohužel	vandalové	toto	veřejně	
přístupné	hřiště	opakovaně	poškozují.

Projekty na dotace
	 Příprava	 projektů	 pro	 získávání	 dotací	 z	 nejrůz-
nějších	 fondů	 je	vlastně	dobrovolnou	prací	každého	
ředitele	školy,	což	si	málokdo	možná	uvědomuje.	Ne-
existuje	norma	ani	nařízení,	které	by	ředitelům	škol	
ukládalo	povinnost	tyto	projekty	psát,	a	už	vůbec	ne	
kolik	peněz	musí	každý	ředitel	pro	svoji	školu	takto	
získat.	Je	jen	na	vlastním	přístupu,	aktivitě	a	iniciati-
vě,	schopnostech	a	osobní	morálce	každého	ředitele	
o	tyto	projekty	žádat.	
	 Co	vlastně	obnáší	napsání	projektu,	který	uspěje	
a	bude	mu	dotace	přiznána?	Aktivně	 sledovat	vypi-
sované	výzvy,	studovat	související	dokumenty	a	mít	
dobře	 rozmyšlenou	 dlouhodobou	 strategii	 v	 rámci	
rozvoje	 školy.	 Úspěch	 projektu	 z	 velké	 části	 závisí	
na	 tom,	 jak	dobře	 je	projekt	napsaný.	Každá	žádost	
o	dotaci	znamená	spoustu	papírů	a	nad	nimi	spoustu	
stráveného	 času.	 Je	 to	 tvůrčí	 práce,	 při	 které	 je	 po-
třeba	 se	 neustále	 učit	 nové	 věci.	 Na	 pedagogických	
školách	byste	předměty,	 které	připraví	 budoucí	 uči-
tele	a	ředitele	škol	na	tuto	práci	i	dnes	hledali	marně,	
bez	 samostudia	 a	 sebevzdělávání	 to	nejde.	Ta	práce	

vás	musí	bavit,	musí	vám	přinášet	radost,	musí	být	va-
ším	koníčkem	a	nesmíte	se	nechat	odradit,	když	vám	
projekty,	kterým	jste	věnovali	velké	úsilí,	nevyjdou.
	 Paní	ředitelka	Mgr.	Ludmila	Plesná	za	dobu	svého	
působení	 ve	 škole	 získala	 pro	 školu	 na	 projektech	
přes	1.500.000,-	Kč.

Jak to bude se školou v budoucnu? 
	 Obec	 Tuklaty	 jako	 zřizovatel	 plánuje	 přístavbu	
stávající	 budovy	 školy.	 Je	 připraven	 projekt	 na	 re-
konstrukci	 a	 rozšíření	 kapacity	 základní	 školy	 (na	
90	 žáků),	 čeká	 se	 na	 vyhlášení	 výzvy	 k	 podávání	
žádostí	 o	 granty.	 Mají	 vzniknout	 dvě	 velké	 učebny	
v	 prvním	 patře,	 v	 přízemí	 výdejna	 obědů.	 Zároveň	
dojde	 k	 zateplení,	 výměně	 oken,	 změně	 vytápění,	
rozšíření	 sociálního	zařízení	a	 šaten.	Důležité	bude,	
zda	 projekt	 bude	 podpořen	 a	 zda	 na	 něj	 obec	 získá	
od	státu	finanční	prostředky.
	

Přejme	 škole,	 ať	 se	 jí	 daří.	 	Ať	 má	 samé	 hodné	
žáky,	vstřícné	rodiče	a	hodně	sil	k	dalšímu	rozvoji.

Ve spolupráci s ředitelkou ZŠ Tuklaty,

paní Mgr. Ludmilou Plesnou, Pavla Holoubková.

Projekty realizované školou a získané finanční prostředky

Název projektu Poskytovatel Dotace celkem Náplň, cíl projektu Pořízené vybavení

EU peníze školám                 
(Inovace a individualizace)

MŠMT

(Ministerstvo školství, 
mládeže a tělovýchovy) 

368 791 Kč vytváření učebních materiálů pro využití na interaktivní 
tabuli, půlené hodiny Aj a Čj ve dvou třídách po dobu dvou 
roků, metodický kurz pro učitele angličtiny 

2 interaktivní tabule se zdviha-
cím zařízením, 2 dataprojektory, 
notebook, PC, monitor

Malované lavičky Nadace Partnerství 33 300 Kč výtv. návrhy dětí a vlastní omalování laviček, zapojení komunity 10 venkovních laviček a 2 stoly

Rozšíření možností aktivního 
odpočinku na školní zahradě

ČSOB (Československá  
obchodní banka)

23 101 Kč rozšíření vybavení školní zahrady ke hrám 
a sportům, zapojení komunity

stůl na ping pong, trampolína

Malé školní arboretum 
v ZŠ Tuklaty

MŽP (Ministerstvo 
životního prostředí)

55 969 Kč vytvoření venkovní přírodní učebny, vytvoření malého 
arboreta - vysázení dřevina a dalších rostlin, založení skalky, 
zlepšení prostředí školní zahrady, vytvoření tří fotoknih

rostlinný materiál (stromy, keře, 
skalničky, trvalky, semena), 
substráty, kůra, fólie, obrubníky, 
Roundup, hadice, 5x stoly             
s lavicemi, informační vitrína

Kooperativní model rozvoje 
ICT dovedností učitelů

Academia Rerum civilium 
- Vysoká škola politických 
a společenských věd

161 856 Kč vzdělávání učitelů v práci s ICT 5 iPadů pro učitele, 1 notebook, 
WiFi ve dvou třídách

Sdílené radosti a strasti 
škol ORP Český Brod

Město Český Brod          
(ZŠ Tuklaty - partner        
s finančním příspěvkem)

905 496 Kč podpora žákům ohrožených školním neúspěchem 
(práce metodiků, asistentů, spec. pedagoga, logopeda, 
psychologa), školení učitelů, spolupráce škol v okolí, 
vytvoření Lokální strategie rozvoje škol ORP Český Brod

rekonstrukce místnosti v budově 
školy, 10 tabletů, notebook, tiskár-
na, učební pomůcky, multimediální 
učebnice a výukové programy, apli-
kace, odborná literatura, metodiky, 
kancelářské potřeby

Celkový finanční přínos projektů byl 1 548 512 Kč.

K 31. 8. 2015 škola dokončila projekty:

„Sdílené radosti a strasti základ-
ních škol ORP Český Brod“

reg. č. CZ.1.07/1.1.00/46.0008
Projekt byl podpořen z operačního programu

Vzdělávání pro konkurenceschopnost.

„Kooperativní model rozvoje ICT dovedností učitelů“
     reg. č.: CZ.1.07/1.3.00/51.0013

Tento projekt byl spolufinancován z Evropského 
sociálního fondu a státního rozpočtu České republiky.
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Častější vlakové
spojení s Prahou 
se stane skutečností
letos v prosinci

 Milí	spoluobčané,	v	minulém	zpravodaji	a	i	na	dal-
ších	 místech,	 kde	 se	 informace	 potkávají,	 jste	 mohli	
zaznamenat	petici	k	podpoře	v	jednáních	o	prodlouže-
ni	vlakového	spojení	S7	z	Úval	do	Českého	Brodu.
	 Slavíme	všichni	úspěch.	Středočeský	kraj	rozhodl	
o	 financování	 prodloužení	 linky	 S7,	 takže	 s	 novým	
jízdním	 řádem	 od	 prosince	 2015	 budou	 vyjíždět	 až	
4	vlakové	soupravy	do	Prahy	ne	z	Úval,	ale	z	Českého	
Brodu,	a	to	ráno	od	6	do	9	hodin		a	odpoledne	mezi	
15.	a	19.	hodinou.	Dvě	budou	směřovat	na	Masary-
kovo	nádraží	 (stávající	S1)	a	dvě	na	Hlavní	nádraží	
–	Smíchov	–	Beroun	(S7).
	 Vaše	 	 angažovanost,	 stvrzena	 podpisy	 na	 petici,	
v	počtu	přes	150	 (celkem	na	celém	českobrodsku	pe-
tici	podpořilo	jeden-tisíc-sto	obyvatel),	velmi	pomohla	
v	urychlení	jednání	vedení	Českého	Brodu	se	zástupci	
Středočeského	kraje	a	také	v	potvrzení	správnosti	inici-
ativy.	K	jednání	se	nakonec	připojilo	i	vedení	naší	obce.	
	 Petiční	archy	jsme	předali	hejtmanovi	Středočes-
kého	kraje	Ing.	Miloši	Peterovi.	
	 Dalším	 výsledkem	 tohoto	 jednání	 je	 možnost	
získání	dotace	na	vybudování	záchytného	parkoviště	
u	nádraží	z	dotačního	programu	Integrované	teritori-
ální	investice	pro	oblast	tzv.	Pražské	metropolitní	ob-
lasti	pro	období	2014-2020.	Vybudování	záchytného	
parkoviště	může	být	do	budoucna	významným	fakto-
rem	pro	to,	aby	vlaky	S7	v	Tuklatech	vůbec	stavěly.	
Pokud	mají	vlaky	v	Tuklatech	stavět	i	v	budoucnu,	je	
nutná	větší	aktivita	a	zájem	ze	strany	vedení	naší	obce	
stejně	tak	jako	dostatečný	zájem	cestujících.	
	 Petice	 nám	 všem	 ukázala,	 že	 dává	 smysl	 stále	
podporovat	 dobrou	 a	 všem	 prospěšnou	 věc.	 Velice	
si	 vážíme	Vaší	 přízně	 a	 podpory,	 jejichž	 míra	 	 nás	
nadchla.		
	 Děkujeme	Vám	všem.	

Za petiční výbor JUDr. Ing. Jana Ammerlaan, 
Ing. Blanka Marosi a Ing. Jiří Pospíchal 

	 Činnost	výboru	se	zaměřila	v	současné	době	
na	přípravu	realizace	revitalizace	farské	stráně	
a	projektů	v	rámci	rekonstrukce	fary.	

FARA
	 Zastupitelstvo	 schválilo	 postupnou	 rekon-
strukci	 fary	–	spolkový	dům,	s	 tím,	že	každo-
ročně	vyčlení	finanční	prostředky	na	jednotlivé	
projekty	 a	 současně	 bude	 vyhledávat	 dotační	
příležitosti.		V	současné	době	pracuji	s	některý-
mi	členy	výboru	na	projektech	
	 -	 Sociální zařízení	 v	 obou	 patrech	 fary.	
Vnímáme	 je	 jako	 podmínku	 využívání	 fary.	
V	 přízemí	 zůstane	 na	 základě	 požadavku	 Ná-
rodního	památkového	ústavu	i	maketa	prevétu,	
suchého	záchodu,	 jako	připomínka	původního	
(a	dnes	stále	využívaného)	hygienického	vyba-
vení	objektu.		
	 -	 Výměna vnějších oken a příprava vy-
tápění celého objektu.	Tento	projekt	 je	zcela	
závislý	 na	 úspěšnosti	 připravované	 žádosti	 o	
dotaci.	
	 -	Výměna trámů v bývalé obecní knihov-
ně napadené dřevomorkou
	 -	Příprava přestěhování obecného úřadu 
a zastupitelstva na faru, zatím do prvního 
patra objektu
	 -	 Příprava veřejné knihovny, do které 
bude sestěhován knihovnický fond obce.	Pří-
prava	těchto	projektů	je	pro	nás	časově	náročná.	
Představuje	 jednání	 s	 Národním	 památkovým	
ústavem,	 dodavateli,	 vyhledávání	 dotačních	
titulů,	přípravy	projektů.	

FARSKÁ STRÁŇ
	 Projekt	 revitalizace	 schválený	 zastupitel-
stvem	vycházel	ze	srovnání	tří	variant:
	 -	Ponechání	stávajícího	stavu
	 -	Prořez	a	ponechání	akátů
	 -	 Kompletní	 revitalizace	 stráně	 spočívající	
ve	 výměně	 stávajících	 invazivních	 dřevin	 pů-
vodní	druhovou	skladbou,	která	je	pro	vesnické	
prostředí	přirozená.
	 Zastupitelstvo	se	rozhodlo	pro	variantu	třetí,	
která	vrátí	středu	obce	jeho	původní	vzhled.	
	 Projekt	 prošel	 schvalovacím	 procesem	 z	
hlediska	požadavků	na	památkovou	ochranu	a	
byl	 také	 prověřen	 z	 hlediska	 vlivu	 na	 životní	
prostředí	 Agenturou	 pro	 ochranu	 přírody	 a	
krajiny.	 Následně	 bylo	 přistoupeno	 k	 procesu	
povolení	kácení.
	 -	 Rozhodnutí	 o	 povolení	 kácet	 –	 vydáno	
OÚ	 Tuklaty	 bylo	 pro	 formální	 nedostatky	
zrušeno	 Krajským	 úřadem	 Středočeského	
kraje.	 Nové	 rozhodnutí	 nabylo	 právní	 moci	 v	
dubnu,	tedy	v	době	hnízdění	ptactva.	Bylo	tedy	
nutno	 proces	 revitalizace	 odložit	 na	 období	
po	 vyhnízdění,	 tedy	 na	 srpen.	 Období	 měsíce	
srpna	 a	 září	 je	 odborníky	 doporučováno	 jako	
nejvhodnější	pro	mýcení	trnovníku.
	 -	 Pokácení	 trnovníků.	 Bohužel	 je	 dřevo	
dnes	 již	 jen	nízké	kvality.	Výběrové	 řízení	 na	
pokácení	akátů	je	kombinací	ceny	za	pokácení,	
kterou	měla	uhradit	cena	dřeva.	
	 -	 Projekt	 prošel	 na	 základě	 stížností	 něko-
lika	obyvatel	kontrolou	 (někdy	 i	opakovanou)	

různých	 správních	orgánů	 (Krajský	úřad	Stře-
dočeského	kraje,	Ministerstvo	vnitra,	atd.).
	 -	Petice	obyvatel	pro	i	proti	revitalizaci	strá-
ně,	přičemž	revitalizaci	farské	stráně	podpořilo	
dvojnásobné	množství	obyvatel.	
	 -	7.9.	znovu	projednalo	zastupitelstvo	obce	
revitalizaci.	Svůj	záměr	potvrdilo.
	 -	 Dotace.	 Obec	 požádala	 o	 dvě	 dotace.	
Na	údržbu	lipového	stromořadí	a	výsadbu	no-
vých	stromů	z	Ministerstva	životního	prostředí.	
Dotaci	 ze	 Středočeského	 kraje	 jsme	 bohužel	
nezískali.	 O	 vyhledávání	 dotačních	 titulů	 se	
budeme	 pokoušet	 dál.	 Realizace	 revitalizace	
z	dotací	bude	vždy	pohodlnější	způsob,	ale	 je	
možné	ji	realizovat	i	z	vlastního	rozpočtu	obce,	
neboť	 nepředstavuje	 významnější	 položku	 z	
rozpočtu	na	veřejnou	zeleň	(každoročně	jen	na	
odvoz	zeleného	odpadu	nás	vyjde	na	dvojnáso-
bek).	
	 Stráň	je	po	desítky	let	neudržovaná.		I	mně	
jsou	radikální	řešení	zvláště	ve	vztahu	k	přírodě	
proti	mysli.	Ale	budu	se	opakovat:	právě	kvůli	
tomuto	 vrcholně	 zanedbanému	 stavu	 nelze	
jinak,	než	radikálním	řešením.
	 Víme,	 že	 akáty	 žijí	 v	 symbiose	 pouze	 s	
omezeným	výčtem	rostlin,	a	to	ne	zrovna	těch	
nejvzhlednějších,	 a	 tak	 pouze	 při	 částečném	
vykácení		by	nová	výsadba	vedle	ponechaných	
akátů	byla	nehospodárné	řešení.	
	 Velice	 si	 vážím	 všech,	 kteří	 se	 kdy	 snažili	
zvelebit	veřejná	prostranství	v	naší	obci.	Bohu-
žel,	následná	úmyslná	či	nedbalostní	neúdržba	
absolutně	 devalvovala	 původní	 snahu	 pana	
učitele	s	dětmi	nebo	p.	faráře	–	ať	už	iniciáto-
rem	 výsadby	 spodní	 řady	 akátů	 byl	 kdokoliv.		
Takových	lidí	je	bohužel	málo	a	mezi	oponenty	
revitalizace	vidím	vlastně	pouze	jednoho.
	 Na	závěr	ocituji	odborné	stanovisko	Národ-
ního	památkového	ústavu	první	 řadě	 :	Památ-
ková	péče	sleduje	a	upřednostňuje	zachování	či	
návrat	k	historickému	stavu	lokality,	zachování	
původní	kompozice	a	všech	pohledů	a	průhledů	
na	kulturní	památky.	Z	 tohoto	hlediska	 je	pro	
nás		cennější	zachování	staré	aleje	lip	než	pro-
kazatelně	mladších	dřevin...	Trvání	na	náhrad-
ních	výsadbách	kus	za	kus	by	bylo	v	rozporu	se	
zájmy	památkové	péče….“
	 Veškeré	informace	jsou	zveřejněny	na	webu	
obce,	záložka	farská	stráň.

LES, BIOKORIDOR
	 V	rámci	připravované	koncepce	veřejné	ze-
leně	se	také	snažíme		vypracovat	způsob	péče	o	
obecní	les,	aby	byl		bezpečný	a	současné	plnil	
všechny	funkce	lesa.	
	 Díky	 několika	 brigádám	 zorganizovaným	
na	podzim	loňského	roku	se	podařilo	zachránit	
stromečky	vysázené	v	tzv.	biokoridoru	u	dráhy.	
Díky	 tomu	 stromky	 i	 přes	 horké	 léto	 zesílily.	
Časem	 tu	 tedy	 vyroste	 les	 docela	 v	 blízkosti	
našich	domovů.	Bez	Vaší	dobrovolné	práce	by	
stromky	zcela	určitě	nepřežily.	Pokud	ale	v	le-
tošním	roce	i	v	letech	dalších	nedojde	ze	strany	
OÚ	 nebo	 občanů	 k	 dalšímu	 ošetření	 stromů	
proti	 okusu	 zvěře,	 tato	 část	 biokoridoru	 opět	
zanikne,	a	to	nenávratně.	

Jana Ammerlaan

„Opravená“ ulice Spojovací
	 Peněz	 je	 málo	 a	 na	 celkovou	 rekonstrukci	 pro-
blematické	 ulice	 Spojovací	 nejsou	 v	 rozpočtu	 obce	
peníze.	Ulice	Spojovací	 je	 poměrně	hodně	 frekven-
tovanou	ulicí	v	obci,	 je	žádoucí	jí	udržovat,	alespoň	
provizorně,	 v	 rozumném	 stavu.	 Minulá	 oprava	 byla	
dle	 mého	 názoru	 mnohem	 zdařilejší	 než	 ta	 letošní,		
navezený	 asfaltový	 recyklát	 vyplnil	 díry,	 vytvořil	
celistvý	povrch	a	vydržel	přes	zimu.

	 Letos	nikoliv.

Tuklaty, ulice Spojovací, l.p. 2015

	 V	červenci	někdo	na	ulici	navezl	a	vysypal	„po-
sypový	materiál“,	příšerným	způsobem	ho	rozhrnul,	
uprostřed	 nechal	 válet	 nerozdrcené	 kusy,	 dostal	
30	000,-Kč	a	spokojeně	odjel.	Tím	pro	něj	celá	záleži-
tost	definitivně	skončila.	Někdo	ale	také	musel	v	této	
věci	za	obec	jednat,	zakázku	objednat	a	z	obecní	kasy	
jí	zaplatit.	

	 V	současné	době	je	zpracováván	projekt	celkové	
rekonstrukce	vozovky,	příprava	pro	žádost	o	dotaci,	
bude-li	taková	vyhlášena.			

Pavla Holoubková

ZPRÁVA O ČINNOSTI VÝBORU
 PRO ROZVOJ OBECNÍHO MAJETKU
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Cesta u zlomeného křížku
	 Známe	ji	jako	cesta	Slezská.	Polní	cesta,	která	
začíná	 u	 kříže	 za	 farou	 a	 vede	 do	 polí	 severně	
za	Tuklaty.	Asi	 po	1,5	km	zatáčí	 doleva	 a	 končí	
u	 silnice	 Tlustovousy	 –	 Horoušánky	 pod	 tlusto-
vouským	 mlýnem.	Tato	 část	 je	 již	 dnes	 vyasfal-
tovaná.	Tyto	úpravy	povrchu	zajišťuje	Pozemkový	
úřad	v	rámci	obnovy	cest	k	pozemkům.	Ve	stejné	
úpravě	se	bude	pokračovat	i	na	zbytku	cesty	a	tak	
se	v	nebližší	době	dočkáme	asfaltového	povrchu	
v	celé	délce	 této	cesty.	Osobně	nemám	na	asfal-
tování	 polních	 cest	 vyhraněný	 pozitivní	 názor.	
V	každém	případě	asfaltová	cesta	bude	příjemněj-
ší	pro	cyklisty,	bruslaře,	skateboardisty…	ale	také	
vandaly	a	černé	skládky.	Bohužel	je	nutno	říct,	že	
těm	druhým	zkvalitnění	cesty	možná	přispěje,	ale	
okolí	umí	devastovat	i	za	současného	stavu	cesty.	
Jde	mi	především	o	smutné	zjištění,	že	tzv.	Bau-
manův	 kříž	 byl	 opět	 poničen	 a	 tentokrát	 zřejmě	
nenávratně.	Někdo	snad	ve	snaze	přivydělat	si	pár	
korun	 ve	 sběrných	 surovinách	 odlomil	 litinový	
kříž	a	tak	tato	drobná	památka	je	opět	poškozená	
a	s	amputovaným	křížem	vypadá	zuboženě.	
	 Historie	Baumanova	kříže	není	tak	dlouhá,	jak	
by	se	z	použitých	materiálů	mohlo	zdát.	V	místě	
pěkného	výhledu	do	okolí	byl	postaven	až	v	roce	
1991na	 paměť	 rodiny	 Baumanovy	 z	 Horoušan,	

jak	 uvádí	 Jan	 Psota	 ml.	 ve	 své	 knize	 Drobné	
památky	 Úval	 a	 okolí.	 Rodina	 Baumanova	 byla	
během	 Heydrichiády	 popravena	 za	 přechovávání	
parašutistů.	Jednotlivé	části	kříže	darovali	obyva-
telé	 z	 Tuklat	 a	 Úval.	 Litinový	 kříž	 byl	 ulomený	
už	 jednou,	 v	 roce	1998.	Po	deseti	 letech	 jej	 pan	
Krupka	nalezl	pohozený	v	poli	a	vymyslel	a	rea-
lizoval	způsob,	 jak	 litinový	kříž	vrátit	zpět.	Toto	
léto	 ale	 kříž	 zmizel	 a	 tentokrát	 definitivně.	 Kříž	
stojí	 před	 remízkem,	 kterému	 se	 říká	 Ryšánkův	
les.	 Těžil	 se	 zde	 kámen	 na	 opravu	 polních	 cest.	
Rodina	 Ryšánkova	 patřila	 k	 významným	 tuklat-
ským	statkářským	rodinám.
	 Cesta	 kolem	 Baumanova	
kříže	 ale	 snad	 ožije	 cyklisty,	
plánuje	 se	 i	 znovuobnovení	
polní	cesty	na	již	Břežanském	
katastru,	 takže	 budeme	 moci	
v	 nejbližší	 době	 bezpečněji	
a	 příjemněji	 putovat	 mezi	
těmito	 obcemi	 mimo	 rušné	
silnice.				
	 Dnešní	 inspirace	 na	 výlet	
je	sice	ještě	vizí	budoucnosti.	
Plaketa,	 která	 na	 zlomeném	
kříži	 zůstala,	 je	 	 moudro	
překlenující	časy	a	musíme	je	
mít	stále	na	paměti:	ŽIVOT	JE	
DAR.		
	 Děkuji	 všem,	 kteří	 neú-
navně	 pečují	 o	 okolí	 našich	
obcí.	

Jana Ammerlaan

KLEPEC
 Klepec, kopec opředený pověstmi, pod kterým žijeme, bude mít 
svou publikaci! Připravuje ji známý historik, který se zabývá dějinami 
českobrodska a úvalska a je mimo jiné autorem zajímavé knihy Drobné 
památky Úval a okolí, ve které se dočteme hodně zajímavého i z tuklat-
ského místopisu.

Tisková zpráva:  NOVÁ PUBLIKACE O VRCHU KLEPCI
 Vážení čtenáři, přátelé literatury. Znáte dobře mýtický vrch Klepec 
na Kolínsku? Tamní kamenné městečko s ukázkou selektivní eroze 
říčanské žuly skrývá mnohá nepoznaná tajemství. Naučná stezka, sázení 
památných stromů nebo vzkříšení tradice setkávání v podobě každoroč-
ních slavností Dne Země se staly podnětem ke sběru materiálů. Od roku 
2010 pracujeme s osmičlenným autorským kolektivem na zbrusu nové 
regionální publikaci s názvem Klepec – vrch na Kolínsku, jíž hodláme 
vydat u příležitosti 10. výročí regionální kulturní akce Den Země na Klepci 
17. dubna 2016. Naším cílem je zapojit co nejvíce lidí, vydat kvalitní kni-
hu obohacenou historickými fotografiemi a grafikou, pokusit se zachytit 
genius loci místa a vyvrátit polopravdy za pomoci neznámých příběhů 
a skutečností. Publikace se bude zabývat ochranou přírody, těžbou 
kamene, geologickými poměry, turistickým ruchem, kulturními akcemi, 
pomístními jmény, pověstmi a archeologickými nálezy. Průvodcem jed-
notlivých kapitol se stanou významné osobnosti z řad geologů, historiků, 
politiků, stavitelů, archeologů, trampů, mistrů turistiky, geognostiků 
nebo spisovatelů, které s Klepcem jakkoliv přišly do styku a mezi nimiž 
se objeví i zakladatelé nebo průkopníci vědních oborů na českém území. 
I vy se můžete zúčastnit našeho projektu a stát u zrodu  naší publikace. 
Chcete vědět jak na to? Vyvěsili jsme knihu na crowdfundingový portál 
www.hithit.com, kde si můžete knihu včas zarezervovat, získat více 
informací, podpořit její vydání, nebo si ke knize vybrat zajímavé odměny 
šité každému na míru.                                 za autorský kolektiv Jan Psota ml.

Z pohádky do pohádky
	 V	sobotu	5.9.2015	se	konal	v	Tuklatech	již	6.	roč-
ník	 akce	 Z	 pohádky	 do	 pohádky,	 které	 organizuje	
Kulturní	sdružení	Tuklat	a	Tlustovous	ve	spolupráci	
s	hasiči.	Počasí	nám	přálo	a	přišlo	95	dětí.	Děti	a	jejich	
rodiče	 uvítala	 Červená	 karkulka	 s	 vlkem.Vysvětlili	
trasu	a	napověděli,	že	se	na	děti		těší		rodinka,	kterou	
ještě	v	Tuklatech	neviděli.	U	cíle	pak	měli	říci,	kdo	
to	byl.	Děti	 je	poznaly	–	byl	 to	Rumcajs	s	Mankou	
a	Cipískem.	U	jejich	stanoviště		si	zaházely	šiškami	
a	 zastřílely	 prakem.	 U	 Pata	 a	 Mata	 si	 mohly	 nově	
vyzkoušet,	 jak	 se	 maluje	 s	 	 válečkem.	 Na	 cestě	 se	
setkali	s	vodníky,		Křemílkem	a	Vochomůrkou,	Fer-
dou	Mravencem,	Beruškou,	vílou	Amálkou,	kovboji,		
Makovou	panenkou,	motýlem	Emanuelem,	 	 s	čerty,	
princeznou	a	čarodějnicemi.	Chvílemi	se	u	jednotli-
vých	masek	tvořily	fronty,	ale	dětem	to	nevadilo	a	na-
opak	pozorovaly,	jak	si	vedou	ostatní.	V	cíli	je	čekali	
dva	 klauni,	 u	 kterých	 si	 vyzvedly	 sladkou	 odměnu.	
Jako	každý	rok	si	mohly	zaskákat	na	skákacím	hradu	
a	nechat	si	namalovat	na	obličej	masku	zvířátka	nebo	
různé	ozdoby.	U	hasičů	se	mohli	všichni	občerstvit,	
dát	si	párek	v	rohlíku,	klobásu	nebo	grilovanou	krko-
vici	a	zapít	limonádou	nebo	pivem.

	 Členové	a	přátelé	Kulturního	sdružení		připravují	
tyto	akce	ve	svém	volném	čase.	Vymýšlí	masky,	šijí	
kostýmy.	 Moc	 bych	 všem	 chtěla	 poděkovat.	 Jsme	
rádi,	že	se	opět	sešlo	hodně	dětí,	kterým	se	naše	akce	
líbí.	 Už	 nyní	 	 přemýšlíme,	 jak	 v	 dalším	 roce	 děti	
překvapíme.	Chceme,	aby		u	nás	vystupovaly		jen	po-
stavičky	z	českých	pohádek,	ale	kovboje	nemůžeme	
vynechat,	moc	se	dětem	líbí.

	 Děkujeme	 sponzorům	 –	 společnosti	 CARFO-
RYOU	 p.	Antonínu	Vyhňákovi	 za	 zapůjčení	 skáka-
cího		hradu	a	společnosti	GOLD	STELLA	s.	r.o.	za	
cukrovinky.

Za KS Naďa Lojínová
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Život v historickém středu obce Tuklaty
 Zdaleka ne každá obec se může pyšnit takovou dominan-
tou ve svém středu, jakou mají Tuklaty. Uprostřed obce, na vy-
výšeném místě na skále se tyčí kostel, zvonice a fara – národní 
kulturní památka s jedinečnou architekturou.
 Tato památka se ovšem v Tuklatech dnes ztrácí. 
 Před 12-ti lety byl z budovy fary odstěhován obecní úřad, 
fara je od té doby využívána pouze příležitostně a chátrá. Okolí 
fary, kostela, zvonice i se vzácnými, nedávno opravenými ba-
rokními sochami zarůstá.  Z kdysi nepřehlédnutelného místa, 
viditelného z dalekého okolí se nad špičky stromů zoufale tyčí 
už jen věž kostela. 
 Historický střed obce se postupem doby změnil v ponurou, 
smutnou a dnes již bohužel i nebezpečnou lokalitu, „území 
nikoho“, kde jako by úplně vymizel život lidí.
 S cílem vrátit historickému středu obce jeho význam 
a hodnotu schválili zastupitelé na své první letošní schůzi tři 
zásadní ustanovení:
- vrátit obecní úřad opět do budovy fary a uvolnit tím prostor 
současného sídla OU pro potřeby základní školy
- uzavření smlouvy na zpracování projektu pro osázení stráně 
mezi ulicemi Akátová a Na Valech a úprav veřejné zeleně 
v okolí ulice Na Valech a středu obce Tuklaty
- starosta obce byl pověřen vyhlášením zakázky na vykácení 
náletových dřevin a akátů.
 Následně vypracovaný projekt „Revitalizace zeleně 
historického centra obce Tuklaty“ detailně řeší postup, jakým 
má být realizována přeměna dnešního neutěšeného stavu 
do stavu parkové úpravy v okolí fary, zvonice, hřbitova, u ryb-
níka a na tolik diskutovaném svahu pod farou - jediném místě 
v obci, kde mají být vykáceny akáty. Smyslem veškerých úprav 
není jenom vysadit něco nového, ale upravit zelené plochy tak, 
aby v budoucnu byla možná jejich jednoduchá údržba. 
 Trnovník pochází z Mexika a ze Severní Ameriky. V evrop-
ských podmínkách je nebezpečnou invazivní dřevinou, rychle 
se množí, nejen semeny, ale také výhony z kořenů. Jeho kořeny 
navíc vylučují do půdy v konkurenčním boji proti okolním 
rostlinám toxické látky (tzv. alelopatie). V jeho sousedství se 
nedaří žádné jiné přirozeně u nás rostoucí rostlině ani dřevině 
s výjimkou bezu černého. 
 Projekt revitalizace nenavrhuje plošné vykácení všeho 
zeleného na stráni. Naopak. Prvním krokem úpravy stráně je 
vykácet pouze akáty. Jejich pařezy i s kořeny ponechat, budou 
bránit erozi a sesuvu horní vrstvy půdy.  Na stráni zůstanou 
stávající keře, šeříky, růže a hlohy, které zde navzdory všemu 
stále přežívají. Následně budou do volných míst vysázeny nové 
výsadby. Projekt navrhuje nenáročné původní domácí druhy 
rostlin, volené s ohledem na stanoviště a minimální následnou 
údržbou. Teprve poté, co se nové rostliny uchytí a dobře proko-
ření, budou ze stráně vyřezány náletové bezinky a pámelníky.
 Obrázek řezu stráně pod farou názorně ukazuje, jak se toto 
místo promění. Lípy, jírovce a moruše dnes utlačované akáty 
získají nový prostor k životu.
 Projekt „Revitalizace zeleně historického centra obce 
Tuklaty“ byl podpořen všemi oslovenými orgány a institucemi, 
které se touto problematikou zabývají a nebo mají povinnost 
se k nim vyjadřovat z legislativního hlediska. 
 Ze stanoviska Agentury ochrany přírody a krajiny České 
republiky lze citovat:

 Domníváme se, že navržený projekt neodporuje ochraně 
přírody a krajiny. Kácení akátů hodnotíme jako kladné. V  pro-
jektu bohužel nejsou navrženy všechny akáty k pokácení, v čemž 
vidíme drobné riziko možnosti šíření nových jedinců ze semen.
 Ve stanovisku Národního památkového ústavu je mimo 
jiné uvedeno:
 Vzrostlé náletové stromy znemožňují výhled na faru a kostel, 
trnovníky akáty zastiňují a utlačují vzrostlé lípy a nově opravené 
barokní sochy zanikají v porostu. Stromy na skalnatém povrchu 
stráně vytvářejí bezpečnostní riziko pro chodce v Akátové ulici a 
prorostly nadzemním elektrickým vedením. 
 Z hlediska památkové péče se jedná o běžnou údržbu 
pozemku, vykácením nežádoucích dřevin dojde ke zlepšení 
prostředí kulturních památek (kostel, fara, sochy) situovaných 
ve středu obce. 
 Během roku zastupitelé schvalovali další nutné kroky sou-
visející s celkovou revitalizací farské stráně, vždy s naprostou 
převahou hlasů pro.
 Projekt „Revitalizace zeleně historického centra obce 
Tuklaty“ byl podpořen 220 podpisy místních občanů pod 
peticí.
 Městský úřad Český Brod, odbor stavební a územního plá-
nování - památková péče vydal ZÁVAZNÉ STANOVISKO ve věci:
- vykácení náletové a invazivní dřeviny (trnovník akát, jasan) 
a křoviny (pámelník, černý bez) na stráni mezi ulicí Na Valech 
a Akátovou. Dle tohoto stanoviska je vykácení PŘÍPUSTNÉ BEZ 
PODMÍNEK.
 Z výsledků výběrových řízení na firmu, která akáty vykácí, 
vyplynulo, že o dřevo z akátů na stráni není zájem. Nejvýše 
nabídnutá cena odkupu dřeva byla 26.000,-Kč bez DPH. 
 Léta neudržované akáty a proschlé větve v jejich korunách 
představují bezpečnostní riziko pro všechny, kdo se pohybují 
ve středu obce. Nikdo, a už vůbec ne starosta obce, nemůže 
přehlížet riziko, které tyto stromy představují, zvláště je-li 
písemně upozorněn na přímé svědectví o padání větví. 
 Není možné vést diskuzi, ve které na jedné straně stojí 
ptačí budky, hodnota akátového dřeva,  životy ještěrek a na 
straně druhé bezpečí a zdraví dětí, které denně chodí ulicí 
Akátová ze školy do jídelny v mateřské školce. 
 Pavla Holoubková

Farská stráň - jak to vidím já
 Když jsem poprvé četla o projektu „Revitalizace zeleně 
historického centra obce Tuklaty“, tak mě zcela odzbrojila 
přiložená historická fotografie s parkovou úpravou Farské 
stráně, kde za vzrostlými lipami prosvítá kostel a fara. Přišlo mi 
úžasné, že by to tady mohlo opět takhle vypadat a začla jsem 
se na to hrozně těšit. 
 Jenže pak se začaly dít podivné věci. Přestože každá zahra-
da, každý sad a každý les se udržuje tak, že staré dřeviny se kácí 
a vysazují se nové, tak v naší obci se zvedla vlna odporu proti 
kácení akátů, které se měly odstranit, aby se vysadily nové 
stromy, keře a trvalky odpovídající historickému stavu. Tyto 
akáty zde byly vysazeny v minulém století a část občanů má 
vzpomínky z dětství, jak si mezi nimi hráli a část je bere jako 
masu zeleně, o kterou by obec neměla být připravena. Byla se-
psána petice proti kácení akátů, kterou podepsalo 117 občanů.
 Každá akce vyvolá reakci, a tak snaha o to získat přehled 
o tom, kdo je proti kácení akátů a kdo je pro revitalizaci, vedla 

k sepsání petice pro revitalizaci, kterou podepsalo 220  ob-
čanů, včetně mě. Že občané nesouhlasící s vykácením akátů 
argumentují hlasitěji, se ukázalo na veřejném setkání občanů 
na toto téma, na kterém jsem bohužel nebyla přítomna, ale 
o kterém jsem slyšela vyprávět. To ovšem nic nemění na jed-
noznačném číselném údaji vyplývajícím z podpisů na peticích.
 Z průzkumu veřejného mínění formou petic jednoznačně 
vyplynulo, že většina občanů, kteří se zabývají věcmi veřejný-
mi, podporuje revitalizaci, která nejenže povede ke zpříjem-
nění prostředí v centru obce, ale také zvýší bezpečnost v ulici 
Akátová a Na Valech, kudy kromě jiného chodí denně děti 
do školy, a kde hrozí pád proschlých větví . Tento bezpečnostní 
aspekt je v petici výslovně zmíněn. Osobní zkušenost mi o pár 
měsíců později ukázala, že pád větví je zcela reálná hrozba.
 Vzhledem k tomu, že celá záležitost započala na přelomu 
ledna a února na schůzi obecního zastupitelstva, kde zastu-
pitelé jednohlasně schválili revitalizaci a souhlas s vypsáním 
výběrového řízení na firmu, která provede kácení akátů, 
a navíc petice jednoznačně ukázaly mínění obyvatel obce, ne-
bránilo už nic tomu, aby se začlo s revitalizací, tedy v první fázi 
s kácením akátů. Samozřejmostí je, že celý projekt byl schválen 
Městským úřadem v Českém Brodě dne 3.3.2015, který byl 
podložen stanoviskem Národního památkového úřadu za dne 
23.2.2015, a bylo vyžádáno stanovisko Agentury ochrany 
přírody a krajiny České republiky ze dne 6.3.2015. Proto byly 
z inkriminovaných stromů odtraněny ptačí budky, aby v nich 
nemohli v době kácení zahnízdit ptáci. Budky byly uschovány 
na faře, aby mohly být vráceny do budoucího parku.
 Začla se vybírat firma, která kácení provede a v ideálním 
případě si jako finanční kompenzaci ponechá vytěžené dřevo. 
Bohužel se ukázalo, že akáty jsou ve špatném stavu, a  že není 
možné použít všechno jejich dřevo jako finanční protihodnotu. 
Docházelo k různým průtahům, až nakonec skončilo období 
vegetačního klidu a kácení se nekonalo. 
 Občané, kteří jsou proti vykácení akátů, přišli s argumen-
tem, že Farská stráň bude po vykácení akátů nestabilní, pod-
lehne erozi a celý svah se zhroutí. Není mi jasné, kde se vzala 
myšlenka, že naši předkové postavili kostel se hřbitovem, 
zvonici a faru na nestabilním návrší, které drží pohromadě 
jen díky cca 100 let starým akátům, a že po vykácení akátů 
je potřeba svah stavebně zpevnit, což by mohlo stát i několik 
milionů korun. Nevím, proč by se měl skalnatý svah stavebně 
zpevňovat, nehledě na to, že i během kácení na stráni část 
dřevin zůstane a pařezy po vykácených stromech také.
 Navíc se začaly množit různé texty na téma, že pokud 
projekt revitalizace dospěje k jakýmkoli problémům, tak 
občané proti kácení podají žalobu na občany, kteří revitalizaci 
podporovali. Musím říct, že v té chvíli mě zamrazilo. Takovéto 
vyhrožování kvůli parkovým úpravám, to na mě je trochu moc. 
Také by mě zajímalo, na koho bude podána žaloba, pokud 
proschlá větev spadne a poškodí na zdraví kolemjdoucího  do-
spělého nebo dokonce dítě jdoucí do školy! Že se to může stát 
jsem se přesvědčila v srpnu, kdy na procházce s kamarádkou 
kousek před kočárkem s jejím synem spadl kus proschlé větve. 
Mě to přišlo jako poslední varování. Šly jsme od fary dolů 
ke  škole. Kdybychom šly nepatrně jiným tempem, tak jsme 
volaly záchranku.
Jako reakci na tuto příhodu jsem slyšela odpověď, že odpůrci 
kácení chtějí samozřejmě svah upravit a proschlé stromy 
prořezat, aby byly bezpečné. Jenže prožezání proschlých větví 
na celé farské stráni je nesrovnatelně nákladnější než vykácení 

kdysi nyní
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s následným novým osázením snadněji udržovatelných dřevin. 
Prořezávání by muselo být realizováno z plošiny mezi dráty 
elektrického vedení, barokními sochami a památníkem obětí 
světových válek a to by bylo velmi nákladné. Už  jen údržba 
38 stromů na přístupných místech (včetně lipové aleje) má stát 
cca 150 tis. Kč. Navíc, přestože by se dočasně zlepšila bezpeč-
nost, tak by to nesplnilo účel vylepšení vzhledu centra obce.
 Další hlas od odpůrců kácení vyžaduje dendrologický 
posudek, který ale není zadarmo. Je v řádu několika stovek 
korun za ohodnocený strom, takže by obec vyšel  na desítky 
tisíc korun, proto se nedělal. 
 Také byla vznesena otázka finanční újmy za každý strom, 
a to ve dvou významech. Jednak otázka hodnoty vytěženého 
dřeva, a na tu bylo odpovězeno v počátcích, kdy těžební firmy 
odmítly vytěžené dřevo z akátů z Farské stráně přijmout jako 
plnou finanční kompenzaci, tedy hodnota vytěženého dřeva 
jako materiálu je nízká. Druhak existuje  jakási orientační 
ekologická kalkulačka volně přístupná na internetu, kde je 
možné vykácené stromy fiktivně ocenit a zjistit, jestli stejným 
způsobem oceněné nově vysácené rostliny této ceně odpoví-
dají. Při zkušebním zadání v této ekologické kalkulačce vyšla 
cena dřevin  plánovaných k pokácení a cena dřevin plánova-
ných k osázení  obdobná. Navíc nové stromy v okolí obce jsou 
vysázeny v třešňové aleji, v okolí Mariiny studánky, v biokori-
doru apod., takže jakékoli kácení je počtem vysázených stromů 
v okolí obce předem kompenzováno. Jen málokoho z odpůrců 
kácení akátů jsem viděla pečovat o nově vysazené stromky.
 Také zazněl hlas ohledně toho, kdo o Farskou stráň bude 
pečovat v době přeměny, kdy bude potřeba zalévat, plít, pro-
řezávat apod., než nově vysázené dřeviny odrostou, v případě, 
že nebude dost finančních prostředků z dotací. Na to mám jen 
odpověď, že skupina lidí, která revitalizaci prosazuje je zvyklá 
dělat věci pro své okolí a chodit na brigády. Ukázala to jak akce 
„Ukliďme si Česko“ nebo péče o třešňovku, okolí studánky 
a biokoridor, který by také dopadl špatně, kdybychom se spo-
léhali jen na dotace a firmy, které v průběhu realizace krachují.
 Je zajímavé, že kdykoli se ozve jakákoli námitka proti 
kácení, jakýkoli argument a výhružky, tak občané podporující 
revitalizaci věnují spoustu energie a svého osobního času, aby 
vše uvedli na správnou míru, vše vysvětlili a dali odpověď. 
A  to přestože vše je oficiálně schváleno na všech potřebných 
místech a zbývá jen začít s realizací projektu revitalizace.
 Moje kamarádka, znepokojená příhodou s větví, která jí 
málem skončila v kočárku, dosud nedostala odpověď na svůj 
dotaz, který zaslala panu starostovi a poté celému zastupi-
telstvu. Otázka zněla: kdy se započne s revitalizací? Odpověď 
na tuto otázku bych si přála znát i já.

Věra Pěnkavová

	 Dopředu avizované soustředění	začalo	ve	středu	
26.8.2015,	 v	 16:40	 se	 začali	 scházet	 za	 doprovodu	
rodičů	 první	 nedočkavci.	 Trenérská	 čtyřka	 již	 při-
pravena	na	místě	-	Šindy,	Vráťa,	Růža	a	Nešpi!	První	
den	 se	 nám	 sešlo	 23	 capartů,	 kteří	 ještě	 plné	 elánu	
pobíhají	všude	možně.	Ovšem	hned	středeční	trénink	
naznačil,	 že	 soustředění	 nebude	 nic	 lehkého	 a	 že	
únava	rozhodně	dostane	svůj	čas!	Rozřazení	na	dvě	
poloviny	dle	věku	a	hurááá	do	trénování...!!!
	 Čtvrtek 7:45,	 trenéři	 připraveni	 a	 naši	 nejmenší	
fotbalisti	 a	 fotbalistky	 pomalu	 přicházejí.	 Probíhá	
výběh	 do	 lesa,	 rozcvička	 na	 hřišti,	 týmové	 výklusy	
a	 první	 pokyny,	 jak	 by	 mělo	 soustředění	 vypadat.	
Cvičení	 střídá	 cvičení,	 pauzy	 na	 pití	 nesmí	 chybět.	
Hned	 dopoledne	 dochází	 k	 prvním	 dřepům,	 pořádek	
musí	být!	Během	dne	již	každý	ví,	co	znamenají	čísla	
5-10-20	a	dokonce	jsme	měli	rekordmana	se	40kou	:-),	
viď	Péťo?	Většinu	času	trávíme	s	míčem,	herní	cvičení	
jsou	proloženy	vybíjenou	nebo	jinou	společnou	hrou.	
Stravování	v	podobě	svačinek	se	skládá	z	ovoce,	džu-
sů,	vody,	šunky	a	sýrů.	Obědy	zajistil	Robert	Kocour	
z	 Horoušan,	 za	 to	 mu	 velký	 dík!	 I	 trenéři	 si	 dobře	
pomlaskali!	 Čtvrteční	 den	 se	 blížil	 ke	 konci,	 trenéři	
unaveni	více	než	„prckové“,	a	tak	před	samým	koncem	
přichází	cvičení	pro	všechny	a	píšťala	pískala	o	106!	
	 Pátek ráno	už	bylo	 jasné,	že	únava	 je.	Hodinky	
ukazují	7:45	a	první	unavené	postavičky	se	plouží	na	
hřiště!	Ač	unaveni,	tak	přišli	všichni	a	mohlo	se	začít!	
Klasika,	docházka,	výklus	do	lesa,	protažení	a	herní	
cvičení…	a	zase	celý	den	na	hřišti!

	 V sobotu	jsme	se	sešli	naposledy,	dopolední	tré-
nink	už	byl	lehčí,	výběh	do	lesa	byl	dobrovolný,	ná-
sledovaly	hry,	cvičení	a	vše	bylo	zakončené	poledním	
opékáním	 špekáčků.	 Konec!	 	 Soustředění	 proběhlo	
dobře,	 černou	 kaňkou	 je	 sádra	 na	 ruce	 Matouše	 F.,	
který	chytal	míč.
		 Když	 to	 shrneme,	 tak	 25	 dětí	 je	 v	 dnešní	 době	
takový	malý	zázrak.	Sport	nemá	tolik	prostoru,	jsou	
další	možnosti,	ale	právě	na	soustředění	bylo	krásně	
vidět,	že	i	při	sportování	je	spousty	legrace	a	děti	si	to	

dokáží	užít.	Už	teď	si	troufnu	tvrdit,	že	další	ročník	
soustředění	proběhne,	doufám,	že	zájem	bude	stejný	
ne-li	větší!		Fotbal	je	v	podstatě	jediným	sportovním	
kroužkem	ve	vesnici	a	rozhodně	by	měl	být	co	nejví-
ce	podporován.		Bohužel	některé	názory,	které	se	ke	
mně	dostávají,	jsou	zcela	opačného	myšlení.	Smutné!	
Při	takovém	počtu	mladých	sportovců	je	k	zamyšlení,	
zda	neotevřít	otázku	multifunkční	haly,	kde	by	mohly	
naše	děti	sportovat	v	zimních	měsících.	Tuto	možnost	
by	určitě	uvítala	i	místní	škola.
	 Čechie	má,	i	když	jich	není	mnoho,	členy,	hráče	
A	týmu	či	trenéry,	kteří	věří,	že	tato	práce	má	smysl.		
Chtěl	bych	poděkovat	všem,	kteří	nám	pomohli	s	tím-
to	soustředěním,	rodičům	za	vzorné	včasné	příchody,	
podporu	a	výpomoc.	Dále	děkuji	Milanovi	Šindelá-
řovi,	Tomášovi	Růžičkovi	a	Vráťovi	Procházkovi	ml.,	
kteří	 si	 vzali	 dovolenou	 a	 společně	 jsme	 se	 mohli	
věnovat	dětem	z	Tuklat	a	okolí!
	 Na	 soustředění	 navazují	 tréninky,	 každé	 úterý	
a	 čtvrtek	 od	 17:00,	 mladší	 přípravku	 vedou	 Martin	
Vavrek	s	Tomášem	Růžičkou	a	starší	přípravku	vede	
Milan	Šindelář.
	 Čechii	ZDAR!	 	 Roman Nešpor

Nová sezóna 2015 – 2016
	 V	nové	fotbalové	sezóně	má		Čechie		v	oficiálních	
soutěží	 	 přihlášených	 6	 týmů.	 „A“	 mužstvo,	 ženy,	
starší	 přípravku,	 mladší	 přípravku	 a	 dále	 starší	 a	
mladší	žáky.	Starší	a	mladší	žáci	hrají	společně	v	jed-
nom	týmu	s	Podlipanem	Přišimasy.	Starší	žáci	hrají	
podzim	 v	Tuklatech	 a	 jaro	 v	 Přišimasech	 a	 naopak	
mladší	žáci	hrají	podzimní	část	v	Přišimasech	a	doma	
je	uvidí	fanoušci	až	na	jaře.
	 „A“ mužstvo	vede	v	nové	sezóně	Roman	Nešpor	
a	týmu	se	daří.	Z	pěti	utkání	je	pět	vyhraných	a	muž-
stvo	má	stejně	bodů	jako	první	Bečváry.
	 Ženy	 jsou	 v	 současné	 době	 bez	 trenéra,	 z	 pěti	
zápasů	vyhrály	dva,	jednou	remizovaly	a	2x	prohrály.
 Starší žáci	vyhráli	2	utkání	a	1	prohráli.	Nachází	
se	na	4	místě.
	 Mladším žákům	patří	zatím	4.	příčka.	Z	5ti	utká-
ní	vyhráli	3	a	dvě	prohráli.
	 Starší přípravka	 vyhrála	 turnaj	 v	Louňovicích.	
Starší	 přípravku	 můžete	 přijít	 podpořit	 na	 domácí	
turnaj	dne	24.10.	2015	od	10:00.
	 Mladší přípravka	 je	 též	 úspěšná.	 První	 turnaj	
vyhrála	a	na	turnaji	ve	Škvorci	skončila	druhá.	Doma	
se	představí	mladší	přípravka	dne	4.	10.	od	10:00

-mapro-	

O stromy jde až na posledním místě
	 Na	stráni	pod	farou	 je	 teď	zdánlivý	klid.	A	právě	
proto	by	bylo	potřeba	mít	připravenou	druhou	variantu	
úpravy	stráně	v	případě,	že	obec	dotace	na	revitalizaci	
zeleně	nezíská.	Návrh	druhé	strany	je:	posouzení	den-
drologa	všech	stromů	na	pozemku,	podle	jeho	posudku	
na	 úpravu	 objednat	 zahradnickou	 firmu	 na	 prořez	
a	ošetření	stromů	a	keřů.	Varianta	je	to	levnější	a	pře-
devším	zůstane	zachován	zelený	pás	v	centru	obce.
	 A	přeci	se	na	stráni	něco	dělo,	Farská	stráň	mohla	
posílit	 ptačí	 populaci	 v	 Tuklatech.	 Na	 stromy	 pan	
Nedrda	 instaloval	 ptačí	 budky.	 Tyto	 bohužel	 byly	
sundány	na	příkaz	paní	Ammerlaan	panem	Krupkou	
údajně	letos	v	únoru	(tvrzení	p.	Ammerlaan).	Na	ve-
řejném	projednání	revitalizace	farské	stráně	konané-
ho	24.3.2015,	byly	budky	ještě	na	stromech.	Kácení	
bylo	odloženo	z	důvodů	nepřihlášení	žádné	firmy	do	
výběrového	řízení.	Ptáci	tedy	mohli	na	jaře	zahnízdit	
a	vyvést	mladé.	
	 Obě	strany,	které	stojí	proti	sobě,	mají	rozdílnou	
představu,	jak	by	měla	stráň	vypadat,	ale	měla	by	nás	
spojovat	snaha	o	zachování	přírodních	zelených	zón	
v	obci.	Mohlo	by	se	zdát,	že	je	to	příkrá	stráň	porostlá	
akáty	a	nálety,	která	nemá	žádnou	přírodní	hodnotu.	
Ale	opak	je	pravdou.	Za	desítky	let	prověřila	příroda,	
co	je	nejschopnější	života	a	funguje	nejlépe.	Dovedu	

si	přestavit,	jak	někteří	zahrádkáři	mají	v	očích	děs:	
chceme	park	a	ne	prales!	Proč	se	ale	zbavovat	zdra-
vých	 vzrostlých	 stromů	 a	 nahrazovat	 je	 něčím,	 co	
není	(viz	projekt	revitalizace)	zaručeno,	že	na	stráni	
bude	schopno	přežít.	Pozemek	je	potřeba	upravit,	ale	
levněji	a	snazší	cestou.
	 Za	projektem	revitalizace	je	zájem	odhalit	pohled	
na	faru	a	to	i	za	cenu,	že	stráň	zůstane	holá.	Jak	jinak	
vysvětlit	úpornou	snahu	zastupitelů,	vykácet	vše	ještě	
před	 získáním	 dotace.	 Pro	 lípy,	 sochy	 a	 faru	 by	 to	
znamenalo	změnění	přírodních	podmínek.	Po	odstra-
nění	zelené	bariéry,	která	tu	byla	desítky	let,	vlivem	
počasí	 dojde	 ke	 změnám,	 které	 ohrozí	 nejen	 lípy,	
sochy	 a	 stabilitu	 svahu,	 ale	 i	 samotnou	 Faru.	 Tyto	
podklady	od	nás	zastupitelé	dostali	a	přesto	trvají	na	
prosazení	svého	projektu.
	 Na	zastupitelstvu	obce	dne	7.9.2015	jsme	znovu	
žádali	a	navrhoval	 to	 i	starosta	obce,	aby	byly	stro-
my	 posouzeny	 dendrologem	 a	 byl	 objednán	 statik	
na	posouzení	stráně.	To	zastupitelstvo	odmítlo.	Obec	
nedostala	 na	 výsadbu	 dotaci,	 pak	 protipetice,	 která	
byla	 založena	 na	 projektu	 revitalizace,	 pozbývá	
smyslu.	Náklady	bude	tedy	hradit	obec.	Článek	píši	
na	začátku	září,	stráň	už	je	tedy	možná	v	této	době,	
kdy	 čtete	 článek,	 vykácená.	 Stromy	 musí	 zmizet,	
protože	se	z	estetických	důvodů	k	naší	faře	nehodí.		

Lenka Svobodová

	 Vážení	spoluobčané,
 dne 14.9.2015 byla podepsána darovací 
smlouva s obcí o předání herních prvků. Prvky 
jsou instalované na dětském hřišti v ulici V Je-
zírkách, a byly zakoupené z peněz ze sponzor-
ských darů Vás občanů a (nejen) místních firem. 
Hřiště bylo slavnostně zprovozněno v říjnu 
loňského roku. Tímto bychom rádi poděkovali 
paní místostarostce Monice Petriskové za její 
pomoc při dokončeni celého projektu.  

Za RC Hafík Petra Černůšková,
Jiřina Borovská a Lucie Mazná.
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	 Uplynulé	období	bylo	velmi	bohaté	na	akce	a	čin-
nost	sboru	i	jednotky.
	 V	 celém	 uplynulém	 období	 bylo	 uspořádáno	
mnoho	 brigád.	 Zejména	 na	 přípravách	 na	 oslavy,	
na	opravách	techniky	a	také	při	pomoci	obci	(údržba	
vodních	zdrojů,	zalévání	stromků,	čištění	návsi,	do-
dávka	vody	občanům	v	tropických	dnech…)
	 8.5.	 jsme	 se	 s	 Tatrou	 T138	 CAS32	 zúčastnili	
tradičního	 Den	 záchranářů	 v	 Kolíně.	 Tatra	 slavila	
u	návštěvníků	velký	úspěch.

	 24.5.	 jsme	 se	 zúčastnili	 Dětského	 dne	 v	 Tukla-
tech,	 kde	 jsem	 měli	 připravenou	 disciplínu	 stříkání	
na	terč/domeček	a	ve	volném	čase	počítání	výsledků	
si	děti	mohly	zastříkat	z	děl	na	Tatře.

	 6.6.	jsme	se	na	pozvání	zúčastnili	s	Tatrou	T138	
CAS32	oslav	111	let	SDH	Žernovka.
	 20.6.	jsme	byli	povolání	operačním	na	událost	do	
Tlustovous.	Jednalo	se	o	spadlý	strom	na	silnici	v	uli-

ci	Tuklatská.	Po	příjezdu	na	místo	bylo	průzkumem	
zjištěno,	že	událost	již	byla		zlikvidována	HZS.
	 27.6.	proběhly	oslavy	135	let	hasičů	v	Tuklatech.	
Oslavy	začaly	 již	v	pátek	26.6.,	kdy	byly	k	pomní-
kům	padlým	v	Tuklatech	a	Tlustovousech	položeny	
pamětní	věnce	a	uctěna	památka	padlých.	V sobotu	

začaly	 oslavy	 v	 7	 hod	 budíčkem.	 Následoval	 po-
stupný	příjezd	 techniky	a	 její	 rozestavění.	Techniky	
přijelo	opravdu	hodně,	na	uzavřenou	náves	se	vešla	
akorát.	V	10 hodin	proběhla	slavnostní	veřejná	schů-
ze,	při	 jejíž	příležitosti	byl	 sboru	 slavnostně	předán	
a	 vysvěcen	 historický	 prapor	 sboru.	 Členům	 sboru	

byla	předána	ocenění	 za	odvedenou	práci	 a	věrnost	
sboru,	 sbor	 byl	 také	 obdarován	 zástupci	 pozvaných	
organizací.	V	 11 hodin	 následoval	 oběd	 a	 po	 něm	
dynamické	ukázky	hasičské	a	záchranářské	techniky	
a	 simulací.	Proběhla	ukázka	vyproštění	z	havarova-
ného	automobilu	a	první	pomoci,	hašení	motorového	

prostoru	automobilu,	předvedení	funkčnosti	historic-
kých	stříkaček	a	také	pěna	pro	děti.	Po	celý	den	byl	
pro	děti	postaven	skákací	hrad	a	bylo	možné	vyzkou-
šet	trenažer	nárazu	a	opilecké	brýle.	Od	20-ti hodin	
byly	oslavy	zakončeny	večerní	taneční	zábavou.
	 Děkujeme	 všem,	 kteří	 se	 na	 nás	 přišli	 podívat,	
a	všem,	kteří	se	aktivně	zúčastnili	oslav.
	 19.7.	 jsme	 na	 žádost	 pana	 Poskočila	 vyjeli	
na	 pole,	 kde	 probíhaly	 žně.	 Z	 důvodu	 začínajícího	
větru	 a	 strachu	 z	 případného	 vzniku	 požáru	 a	 jeho	
rychlého	šíření.
	 5.9.	 jsme	se	na	pozvání	zúčastnili	s	Pragou	V3S	
oslav	85	let	SDH	Klánovice.
	 Dále	jsme	pomáhali	Kulturnímu	sdružení	s	pořá-
dáním	dětské	akce	Z	pohádky	do	pohádky.
	 A	aby	 toho	5.9.	nebylo	málo,	 tak	ve	20:17	byla	
přijata	 výzva	 z	 OPIS	 Kladno	 k	 výjezdu	 k	 požáru	
do	 obce	 Přišimasy-Skřivany	 vozy	 CAS	 32	 Tatra	
a	 CAS	 16	 Praga	 V3S.	 Dle	 oznámení	 hoří	 prázdný	
včelín	na	zahradě	v	těsné	blízkosti	zahradního	domku	
a	20m	od	stodoly	plné	sena.	Jednotka	s	vozy	vyjíž-
dí	 v	 časovém	 limitu	 10min	 ve	 20:28.	 Při	 příjezdu	
na	místo	zásahu	 již	 jednotka	HZS	Český	Brod	pro-
vedla	lokalizaci	požáru	pomocí	vysokotlakého	a	1C	
proudu	a	jednotka	SDH	Škvorec	dodávala	vodu.	Naše	
jednotka	se	společně	s	JSDH	Škvorec	podílela	na	do-
hašování	 požáru,	 rozebírání	 konstrukce	 a	 vynášení	
vyhořelých	včelích	úlů.	Technika	CAS	32	a	CAS	16	
byla	 na	 místě	 jako	 záloha	 pro	 případné	 doplňování	
vody.
	 4.9. a 11.9.	 proběhla	 teorie	 odborné	 přípravy	
členů	jednotky.
	 12.9.	 jsme	se	zúčastnili	praktického	výcviku	ve-
litelů	 a	 strojníků	 v	 Mukařově.	Výcvik	 byl	 zaměřen	
na	témata	letošní	odborné	přípravy.	Byla	připravena	
4	stanoviště:	1,	zdravověda;	2,	nastupování	a	vystu-
pování	 z	 vozidla,	 taktické	 a	 bezpečnostní	 zásady	
pro	 umisťování	 požární	 techniky	 na	 místě	 zásahu;	
3,	 jednoduché	vedení	C	od	hydrantu,	správná	volba	
hasební	 látky	 a	 její	 použití,	 test	 z	 oblasti	 vlastnosti	
hasebních	 látek,	 správné	 aplikace	 hasební	 látky.	
Praktický	 výcvik	 je	 pro	 jednotku	 velice	 přínosný,	
protože	 si	 teorii	 vyzkouší	 ihned	 v	 praxi.	 10.10.	 se	
tedy	chystáme	na	další	takovýto	výcvik	do	Poříčan.
	 V měsíci srpnu	byla	schválena	dotace	pro	zlepše-
ní	akceschopnosti	naší	 jednotky.	Za	přispění	financí	
z	 obecního	 úřadu	 a	 dotačního	 programu	 ze	 Středo-
českého	kraje	jsme	pro	zlepšení	akceschopnosti	jed-
notky,	lepší	komunikaci	s	OPIS	Kladno	a	samotnými	
hasiči	při	zásahu	zakoupili	2	vozidlové	radiostanice	
značky	 Motorola	 GM	 360	 a	 4	 ruční	 radiostanice	
značky	Motorola	GP	340.

Lukáš Koníček

Vyhláška č.111 o čištění komínů
a NV.č.91/2010 o požární bezpečnosti

ze	dne	1.	března	2010																			
 Jaký dům, takový komín.
	 Komín	 je	 stavební	 prvek,	 který	 musí	 být	 „ušit	
domu	na	míru“.	Některé	typy	jsou	vhodné	na	monto-
vané	rodinné	domy,	jiné	na	zděné.	Stejně	tak	bychom	
před	výběrem	komínu	měli	vědět,	čím	budeme	topit.	
Uhlí	 a	 dřevo	 může	 mít	 stejný	 komín,	 plyn	 a	 topné	
oleje	zase	odlišný.	Na	trhu	je	sice	univerzální	komín,	
který	lze	používat	na	všechny	typy	paliva,	ale	specia-
lizace	je	lepší.
	 Hlavní	 zásadou	 je	 používání	 kompletního	 sys-
tému.	 Velkým	 nešvarem,	 který	 může	 mít	 tragické	
důsledky,	 je	 např.	 nahrazování	 originální	 izolační	
rohože	 jiným	materiálem	(obsypem	písku,	použitím	
měkké	 izolace	 apod.),	 stejně	 jako	 neodborná	 im-
provizace	 při	 stavbě	 komínu.	 Vyhořet	 kvůli	 špatně	
odvedené	 práci	 není,	 bohužel,	 neobvyklé,	 statistiky	
vědí	své.	Nyní	v	důsledku	nového	vládního	nařízení	
je	navíc	nutné	mít	na	komín	„papír“.	
 Co to znamená?

	 Dříve	 stačilo,	 když	 kominík	 vydal	 majiteli	 stvr-
zenku	po	provedeném	čištění.	Nyní	potřebujeme	mít	
vyplněný	formulář,	který	přesně	popisuje	v	jakém	sta-
vu	komín	je.	Kominík	nám	formulář	odevzdá,	kopii	
je	povinen	archivovat.	 Jestliže	dům	náhodou	vyhoří	
a	my	jsme	si	nenechali	stav	komínu	prověřit,	můžeme	
dostat	od	hasičů	pokutu	až	do	výše	25	000	Kč,	navíc	
i	 pojišťovny	 můžou	 v	 takovém	 případě	 krátit	 výši	
pojistného.
	 Revize, nebo kontrola?
	 Když	jsme	důslední,	určitě	vytočíme	číslo	na	ko-
miníka.	Ten	se	nás	asi	zeptá,	zda	potřebujeme	revizi,	
nebo	kontrolu.	Jaký	je	v	těchto	dvou	slovech	rozdíl?
	 Revize	 spalinové	 cesty	 je	 obvykle	 jednorázová	
záležitost,	 provádí	 se	 před	 uvedením	 komínu	 do	
provozu	 nebo	 při	 stavební	 úpravě,	 také	 při	 změně	
používaného	paliva.	Písemné	oprávnění	o	revizi	vydá	
pouze	 odborně	 proškolená	 osoba	 s	 živnostenským	
oprávněním	 v	 oboru	 kominictví,	 která	 je	 zároveň	
i	revizním	technikem	spalinových	cest.															
	 Kontrola	 komínu	 se	 provádí	 průběžně	 (týká	 se	
chat	 a	 chalup).	 Zjišťuje	 se	 stav	 nejen	 komínu,	 ale	
i	kouřovodu	(tj.	od	hrdla	spotřebiče	ke	komínu),	stej-

ně	 tak	 i	dostatečný	přívod	vzduchu,	 je-li	 používáno	
dobré	 palivo.	 O	 výsledku	 vystaví	 osoba	 způsobilá	
v	oboru	kominictví	písemnou	zprávu.
	 Podle	 nové	 vyhlášky	 mohou	 pravidelné	 čištění	
komínu	provádět	i	 lidé	svépomocí,	ale	pouze	u	top-
ného	spotřebiče	na	pevná	paliva	s	maximálním	výko-
nem	do	50	kW	(čistit	se	má	2-3x	ročně).	Kominík	pak	
naši	práci	zkontroluje	jednou	za	rok.
	 V	případě	silnějšího	spotřebiče	je	už	nutná	práce	
kominíka	 (čištění	 se	 provádí	 nejlépe	 2x	 do	 roka)	
s	jednou	písemnou	kontrolou.
	 Cena	za	kontrolu	komínu	se	pohybuje	od	600	do	
1200	Kč	(zvlášť	se	účtuje	cena	za	čištění	a	kontrolu).	
Kominík	 ale	 neprověří	 jen	 komín,	 ale	 i	 spalinovou	
cestu,	což	zabere	mnohem	více	času.	Před	objedná-
ním	 kominíka	 je	 dobré	 se	 zeptat	 i	 na	 jeho	 výbavu.	
Někteří	 používají	 moderní	 techniku,	 která	 provede	
analýzu	 spalin,	 mají	 komínovou	 kameru,	 laserový	
zaměřovač.	U	takto	prověřeného	komínu	nás	už	nic	
nepřekvapí.	 Kontrolu	 komínu	 lze	 provádět	 kdykoli	
v	 roce,	 nejvhodnější	 období	 je	 ale	 před	 začátkem	
topné	sezóny.

Sbor dobrovolných hasičů Tuklaty.
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DOMÁCÍ PÉČE 
konkrétní kontakty žádejte u svého praktického lékaře

 
3 MOŽNOSTI:

1) sestřičky domácí péče
– nařídí ošetřující lékař dle stavu pacienta

- pouze zdravotní péče – odběry, převazy, rehabilitace...
- HRADÍ ZDRAVOTNÍ POJIŠŤOVNA

2) pečovatelky - placená služba
- zajišťují úklid, nákup, dovoz jídla.....

3) paní na hlídání - placená služba

U bodu 2 a 3 je možné zažádat o příspěvek na péči, žádost se podává na Na odboru sociálních věcí,
budova MěÚ Český Brod, náměstí Arnošta z Pardubic 56, dveře č. 23, 6.

informace - kontakty



Příloha Tuklatských NOVINEK   3/2015- 2 -



Příloha Tuklatských NOVINEK   3/2015 - 3 -



Příloha Tuklatských NOVINEK   3/2015- 4 -


